


Rekomendacje:

➢ partycypacja biznesu

➢ uwzględnienie sektora budownictwa



Jak Miasto Kraków

i mieszkańcy

mogą ograniczyć zużycie energii i zwiększyć 
wykorzystanie energii odnawialnej?
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przy udziale biznesu



Biznes odpowiedzialny = biorący pod uwagę kryzys klimatyczny
= podejmujący działania zmniejszające swoje oddziaływanie lub 
pomagający w inny sposób

Prosument, wirtualny prosument = na razie jeszcze nie przedsiębiorca

Ale możliwe jest włączenie krakowskich firm w zwiększenie udziału OZE
np. 



możliwa rola Miasta Kraków (rekomendacje):
• informowanie przedsiębiorców o możliwości wydzierżawienia swej powierzchni

(dachy biurowców, galerii handlowych, zakładów produkcyjnych „marnują się”)
• benefity podatkowe lub inne finansowe dla „zielonych inicjatyw” przedsiębiorców
• zaoferowanie korzyści marketingowych, np. powierzchnia reklamowa na przystankach, 

na remontowanych budynkach, na stronach www miasta, sponsoring wydarzeń

kryzys klimatyczny  estetyka krajobrazu miejskiego



Deweloperzy budynków mieszkalnych, deweloperzy budynków biurowych
->  w zamian za najwyższy standard ekologiczny
(np. zielony dach, zielona elewacja, pompy ciepła zamiast klimatyzatorów, system szarej 
wody, rozwiązania dla rowerzystów, inwestycja z poszanowaniem zieleni zastanej)
Miasto Kraków może zaoferować:
-> benefity podatkowe, ulgi inwestycyjne, korzyści marketingowe

skoro funkcjonuje sponsoring wydarzeń sportowych i budynków
skoro funkcjonuje „adopcja” zwierząt w krakowskim ZOO
czemu nie spróbować „adopcji” drzew, zielonych elewacji itd.

Rekomendacja:
Badanie ankietowe wśród deweloperów, jakiego rodzaju korzyści (przyznawane przez miasto) 
byłyby dla nich atrakcyjne
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Rekomendacja:
➢ włączenie w transformację energetyczną sektora budownictwa





Wydział architektury, nadzór budowlany (rekomendacje):
➢ promowanie dobrych wzorców
➢ interpretacja prawa może być narzędziem zmian
➢ skuteczna kontrola realizacji „powierzchni biologicznie czynnej”
➢ weryfikacja – na etapie udzielania pozwolenia na budowę lub pozwolenia na użytkowanie – jakości użytych 

roślin i nasadzeń (np. „zielona” kratka parkingowa nie powinna być zaliczana do powierzchni biologicznie 
czynnej

Wydział gospodarowania zielenią:
➢ domyślne „zamrożenie” stanu drzew
➢ sugerowanie przesadzeń zamiast wycinki,
➢ przesadzenia również w inwestycjach miejskich

(brak środków -> sponsoring przez przedsiębiorców lub zrzutka publiczna albo budżet obywatelski)

Problem osiedla Avia:
Bardzo intensywna zabudowa
Miasto uchwaliło plan dla pozostałego terenu – przeznaczenie na zieleń
WSA uchyliło uchwałę, wskazując, że nie jest to dopuszczalne na terenie prywatnym, możliwym rozwiązaniem 
tylko wykup terenu
Brak środków -> musimy szukać innych rozwiązań
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